



ACTA CONSELL DE BARRI DE LA FLORESTA

Identificació de la reunió

Núm. de la reunió: 02/2021

Dia: 22 d'abril de 2021

Hora: 18.00h

Lloc: Sessió virtual per videoconferència

Assistents :

Presidenta: Marco Simarro

Vicepresidenta: Xènia Amorós

Vocals:

Representants del grups municipals

Victor Gordó, ERC-MES

Rosa Masip, PSC-CP

Joan Roses, CUP-PC

Joan Puigdomènech, Junts x SantCugat

Representants de les entitats

Ramon Piqué, Associació d'amigues i amics de La Floresta de Collserola

Angel Ruiz, Olympic de La Floresta

Guillermo Gallego, APV La Floresta

Judith Monjo, AFA La Floresta

Oskar Martí, Senglar Cultural i Comissió de Cultura

Juanra, Comissió Educativa

Jose Bailón, A.VV El Faig

Nani, Comissió Drets Socials

Juanra, Olympic La Floresta

En representació de l'Ajuntament de Sant Cugat

Marina Casals, sotsdirectora de Participació Ciutadana i Acció als Barris

Oriol Arechavala, tècnic de Participació Ciutadana i Acció als Barris

Quim Lloveras, Premsa

Assistents:

Albert Mestre, Club BMX La Floresta

Carola Alegre, coordinadora Afes

Josep Lluís Silva, Tot SantCugat

Sara, Santcugat.cat

Clara Ontañón, El Cugatenc

Montse Carvajal, La Xarxa

Giorgio Gore

Isidre

Herbert Owen

Palomo

Ona i Sol

Jose Javier Perdices

Ester

Maria Ehrenhaus

Maria Teresa

Fer
Nuria Rubira
Joan Quòrum
Cori
Judith
R. Ballonga
Sergi
Carol
Mayka Villaverde
Maria León
Oscar Costa

Ordre del dia previst

1. Aprovació de l'acta anterior
2. Informació de la presidència
3. Torn obert
4. Pacte per la convivència
5. Presentació dels projectes guanyadors dels pressupostos participatius
6. Incivisme a l'Escola La Floresta
7. Estat del futur espai per a joves
8. Estat de les comissions
9. Precs i preguntes

Desenvolupament de la reunió

El tècnic de Participació Ciutadana i Acció als Barris Oriol Arechavala informa que la sessió serà gravada i publicada a través del canal de Youtube de l'Ajuntament.

El president del Consell de Barri Marco Simarro obre la sessió i fa un repàs de l'ordre del dia a tractar abans de començar.

1.Aprovació de l'acta anterior

L'acta anterior es dona per aprovada.

2.Informació de la presidència

El president obre aquest punt informant que el projecte de baixes emissions entra en vigor el dia 1 de maig i hi haurà una sessió informativa aquest dilluns 26 d'abril on s'explicarà tot.

Comentar que s'ha determinat més autogovern per la Floresta. En l'últim Consell presencial es va decidir explorar noves fórmules de participació pel barri. Dóna pas a la Plataforma d'Autogovern de la Floresta.

Agafa la paraula el Sr. Ramon Piqué. Comenta que no entrarà massa en detall, ja que el 28 d'aquest mes hi ha una reunió oberta al veïnat per donar una explicació detallada de com va anar la reunió amb l'Alcaldia. El més rellevant és la concreció de trobades amb els seus temes per saber quins aspectes dels quals es proposen es poden solucionar.

Recorda que en el web www.floresta.info a la pestanya de més autogovern es pot trobar la documentació de la reunió. El dia 28 d'abril s'enviarà un recordatori amb un enllaç i s'explicarà amb detall la reunió i el document planificat amb els temes a tractar. Hi ha moltes esperances.

3.Torn obert

El president obre el torn obert de paraula.

El Sr. Francesc Bailón demana fer una lectura d'un comunicat que han fet des de l'associació de El Faig, ja que mai tenen resposta de part de l'Ajuntament dels seus escrits d'ençà que ha començat la legislatura actual.

"Després d'una total incomunicació amb l'actual consistori, i no diguem dels anteriors, ens veiem en l'obligació de denunciar la total falta d'empatia, menyspreu cap a l'opinió i suggeriments dels veïns, prepotència del "govern municipal del canvi?", que fa que els veïns afectats per l'anomenat "Deute històric" de la Floresta, arribin a la conclusió "només tenim més del mateix". Perquè no passi com en l'enfonsament d'una part de l'Av. Pere Planas (deute històric), el consistori després d'una actuació totalment nefasta cap als veïns, continua culpant als afectats com a responsables, per això:

Posem en coneixement de Consell de Barri, de l'existència d'un taller, totalment il·legal, de reparació de cotxes i motos al carrer Cedrela, confluència amb Buscarons, amb l'abocament d'olis industrials, en plena riera, utilització d'un transformador, amb els constants sorolls, accelerant motors a qualsevol hora del dia o de la nit, en una zona qualificada de residencial, acumulació de cotxes desballestats en zona protegida del Parc de Collserola, l'exercici il·legal d'una activitat industrial en zona verda, utilització de material elèctric i mecànic, amb el consegüent perill d'incendi.

Fet denunciat a la Regidoria de Seguretat, Guàrdia Urbana, Mossos, en multitud d'ocasions, des de fa anys, la resposta, sigui quin sigui el color del consistori és nul·la, el perill continua, per això perquè no acusin els veïns, com en el cas de l'enfonsament de l'Av. Pere Planas, de manca de denúncia o la mala fortuna (opinió del consistori en els seus escrits als veïns), volem una acta oficial, on consti el nul interès i la incompetència d'un consistori que no té en compte la prevenció de catàstrofes. L'enfonsament de l'Av. Pere Planas podria haver-ho estat, igual que un incendi a la zona, provocat per un taller mecànic il·legal.

El Sr. Joan Rosés explica que un any es va perdre la tela de l'estructura de la pantalla per fer el cinema a la fresca, l'últim any la van haver de pagar entre Cultura i el Senglar, llavors ja que ha guanyat la proposta del Cinema a la Fresca demana a Participació si els poden ajudar per comprar-ne una amb diners sobrants dels pressupostos. Ho posa sobre la taula per poder parlar-ho. Apunta que serien uns 700 €.

La Sra. Maria Teresa vol fer un comentari sobre el tall de l'escola el Pinar. Sobre aquest tema ja es va fer un escrit fa 4 anys i s'ha parlat amb el síndic de Greuges. És un carrer que es va arreglar per anar fins al poble i el tanquen per l'escola. La tanca es queda posada tot i no havent-hi escola, i creuen que són els mateixos pares qui s'encarreguen d'aquesta tasca. Va preguntar i li van dir que això era competència de la policia. Volen una resposta, ja que pensen que no s'hauria de tallar un carrer que és l'única sortida al poble. El Sr. Francesc Bailón afegeix que un cop que va haver-hi un problema al carrer van voler tancar-lo i els hi demanaven 1.000€, llavors no entén com l'escola té aquest pressupost per tancar-lo 2 cops al dia.

El Sr. Juanra pregunta si augmentaran els serveis públics per la nova construcció que faran on hi haurà més veïnat.

El Sr. Angel Ruiz pregunta si hi ha previsió de normalització del servei del CAP.

El Sr. Giorgio li agradaria saber si hi ha algun pla per regular el trànsit, ja que n'hi ha molt i on viuen no hi ha voreres.

El Sr. Jose Javier Perdices explica que han fet una poda a la plaça i al carrer Buscarons, diu que han tallat totes les moreres de cop i volta i segons li han dit perquè estaven molt malament. Vol saber si faran repoblació.

El president fa una ronda de respostes,

Contesta a en Francisco Bailón que s'ha parlat amb el regidor de Seguretat, però no hi ha moviment d'aquest tema, és possible que en l'àmbit legal no es pugui fer res. Així i tot se seguirà mirant.

A en Joan li comenta que hi ha una petita partida d'ordinari de 3.000 € que s'ha passat a inversió. Es podria utilitzar pel cinema a la fresca.

Es respon a la Sra. Maria Teresa que és un tall de seguretat viària i una situació molt comuna a la ciutat. S'entén que és un incordi, però es fa per la seguretat dels infants.

Li comenta a en Juanra que es preguntarà a Urbanisme, i opina que no creu que el ràtio de gent amb els nous edificis sigui tan alt.

Li contesta al Sr. Àngel Ruiz que li trasllada la consulta a la Regidoria de Salut.

Està previst una reurbanització al carrer Escudero, però no és immediat, primer va el Pont del Diari, sobre el que preguntava en Giorgio.

Sobre el que explicava el Sr. Jose Javier Perdices no té coneixement del tema, però ho preguntarà tot i que no creu que s'hagi fet perquè sí. Hi haurà un motiu.

4.Pacte per la convivència

El president Marco Simarro explica de manera informativa el pacte per la convivència. Comenta que és un espai de treball comunitari i veïnal per resoldre petits conflictes que es donen al barri en el dia a dia. S'ha reprès a causa de 3 problemàtiques sorgides. La primera els conflictes que es generen a la plaça de l'estació per l'ús intensiu d'aquesta. La segona la problemàtica de la plaga de rates a la plaça al voltant dels contenidors, això té solució fàcil, però és complex de resoldre. Fruit de la primera reunió es va parlar amb els àmbits corresponents per treballar aquesta proposta i han acordat entre serveis retirar els contenidors i fer un tractament per reduir la plaga. Es posaran cartells informatius i s'haurà de fer amb certa periodicitat, ja que s'ha de fer un atac intensiu. La tercera sobre els gossos i la convivència, encara s'ha de fer la trobada que serà el pròxim 27 d'abril i està obert a tothom on s'avaluarà el conflicte per detectar el problema. El pacte torna a estar en marxa.

5.Presentació dels projectes guanyadors dels pressupostos participatius

El Sr. Marco Simarro va una introducció d'aquest punt.

Procés de treball:

- Procés de qualitat: Des de la diagnosi, l'estratègia fins a la proposta.
 - o Programa de barri
 1. Diagnosi del barri - febrer 2020
 2. Definició línies estratègiques del barri - març 2020
 - o Propostes
 3. Presentació propostes a decidim.santcugat.cat - maig 2020



4. Validació tècnica propostes - juny 2020
 5. Deliberació i prioritització propostes – novembre/desembre 2020
 6. Votació ciutadana propostes – febrer/març 2021
 - Execució propostes
 7. Execució propostes – a partir d'abril 2021 actualment estem en aquesta fase.
- Procés estratègic de barri: de necessitats, a estratègia fins a projectes.
- Aportacions al llarg de 14 mesos
 - La Floresta recupera votants respecte altres anys
 - 4.926 persones majors de 14 anys
 - De 267 votants 2018/2019 a 402 votants 2020/2021
 - 9,12% participació
 - Hi ha 13 projectes guanyadors on 6 no tenen ubicació determinada encara.

PROPOSTES D'INVERSIÓ	VOTS	400.000 €
4 Zona de lleure infantil i juvenil a Can Llobet	208	50.000 €
17 Renaturalitzar torrents i espais naturals	204	50.000 €
5 Ampliació i millora de l'Skatepark de Can Llobet	162	50.000 €
2 Parc infantil natural amb taules de pícnic – Zona Emeterio Escudero	152	50.000 €
7 Equipament de bar per actes al pati del Casino	148	50.000 €
14 Arranjar el caminet de l'estació de la Floresta a la Plaça del Centre	127	50.000 €
18 Condicionar el descampat de la Plaça del Centre	112	50.000 €
3 Ping Pong als Parcs de La Floresta	106	20.000 €
11 Millorar l'accessibilitat a l'Av. Verge Montserrat	98	30.000 €
6 Pintar i sanejar l'exterior del Centre Social i Sanitari de La Floresta	97	50.000 €
8 Hort popular del Barri	73	50.000 €
13 Barana a les escales de la drecera de la UREF	61	10.000 €
10 Rètols amb el mapa de la Floresta	57	20.000 €
12 Obrir carrers al veïnat amb jardineres, pintura i mobiliari urbà	47	50.000 €
1 Cuina a l'Espai Jove	45	50.000 €
9 Taules d'escacs a diferents zones de La Floresta	42	10.000 €
15 Aparcaments segurs per a bicicletes (bicibox)	41	50.000 €
16 Instal·lar un punt de càrrega ràpida de vehicles elèctrics	41	50.000 €

PROPOSTES DE DESPESA ORDINÀRIA	VOTS	16.000 €
9 Neteja de boscos	265	5.000 €
3 Campanya contra els mosquits	215	5.000 €
1 Cinema familiar a la fresca	206	3.000 €
2 Organitzar activitats lúdiques i formatives per a infants i joves	170	5.000 €
10 Campanya per fomentar la flora autòctona	137	5.000 €
8 Foment de l'energia fotovoltaica i l'eficiència energètica	114	5.000 €
6 Campanya de sensibilització sobre tinença responsable d'animals	79	5.000 €
5 Acompanyament emocional a les persones damnificades per la crisi	67	5.000 €
7 Tallers de bici elèctrica	66	5.000 €
4 Estudi de gentrificació de La Floresta	63	5.000 €
Acció del Consell d'Infants de la Floresta	CONSELL	3.000 €

La proposta marcada en groc és un petit sobrant de 30.000 € que no permet realitzar el projecte al 100% però s'estudiaran possibilitats més econòmiques per a fer-ho.

Hi ha una partida de 3.000 € pel Consell d'Infants.

Dóna pas a varis proposants on es presenten i comenten les seves propostes.

6. Incivisme a l'Escola La Floresta

S'exposa la problemàtica que hi ha a l'Escola de La Floresta per nombrosos actes incívics els caps de setmana que malmeten l'Escola. Es va fer una reunió amb la direcció de l'escola i l'AFA per prendre

accions immediates. Hi participen la Regidoria d'Educació, la Policia i Participació Ciutadana per prendre mesures. El fet és estar a sobre per fer un efecte crida i posar una pizona de posar i treure a l'horari més proper al cap de setmana, com a manera dissuasòria, així impedir l'accés als vehicles.

Es comenta que s'ha de fer una extensió als vespres i caps de setmana perquè els que provoquen aquests fets no es canviïn de lloc, provocant les mateixes molèsties altres llocs. Seria important identificar aquestes persones perquè rectifiquin el seu comportament.

7.Estat del futur espai per a joves

Es comenta que falten coses en l'equipament, és una problemàtica que s'ha trobat a altres equipaments de la ciutat. En aquests moments estan treballant amb els àmbits corresponents per resoldre-ho abans possible. És un espai que és necessari per al barri i s'espera que es pugui realitzar en uns mesos. S'està treballant molt positivament des de la Comissió Educativa del Barri.

S'engega un grup de treball mixt amb l'Ajuntament i la Comissió Educativa per treballar el projecte definitiu de l'espai de joves.

En nom de la Comissió Educativa el Sr. Àngel Ruiz comenta que estan en contacte continu amb l'Ajuntament per veure com es pot accelerar el projecte d'aquest espai. És un projecte que ve del 2016, va ser molt ben rebut per l'Ajuntament. Quant a l'equipament exterior creuen que no s'ha fet bé. Arrencar aquestes reunions engegarà de nou l'esperit d'aquest projecte.

8.Estat de les comissions

Les comissions comenten com està actualment.

La Sra. Nani de la Comissió de Drets Socials vol fer difusió sobre una subvenció, que s'acaba el 30 d'abril, per ajudar a pagar els lloguers de fins a 800 € a majors de 65 anys. Proposa fer un centre de dia amb mòduls mobles com els que hi ha al costat del CAP de Sant Cugat.

El Sr. Guillermo de la Comissió d'Urbanisme, Habitatge i Mobilitat comenta que estan treballant en conjunt amb la Comissió de Medi Ambient. Van enviar una carta a l'Ajuntament demanant redefinir les funcions d'aquestes comissions davant d'aquest, ja que tenen la sensació que no reben el que es demana. S'ha fet una reunió amb voluntat de millorar aquesta via de comunicació i relació entre l'Ajuntament i la Comissió. Creu que tindran un problema de gentrificació i s'ha de promoure l'habitatge públic i assequible a la Floresta perquè la gent jove i la gent gran no marxin fora. Han presentat diferents propostes per tal de construir habitatge públic i explica que hi ha un possible emplaçament per situar-lo al terreny davant de la Pizzeria on hi ha una promoció amb dues parcel·les, i l'altre a la plaça Miquel Ros on es podria fer habitatge per la gent gran, per proximitat a l'estació. Tot això es gestiona des de Promusa. També comenta que s'hauria d'aconseguir fer el lloguer per joves a les casetes dels mestres i recuperar el Bosc de les Fades com a espai públic. Opina sobre les propostes dels pressupostos participatius que s'ha de tractar de manera global i convida a tothom que s'uneixin a les comissions.

La Sra. Ester de la Comissió feminista vol comentar tres punts, el primer explica que la comissió està creixent força ara mateix hi ha unes 24 persones amb 12 actives, el segon fan formacions internes a tothom que arriba de nou, s'està plantejant fer una formació per portar les barres a la Festa Major de la Floresta. Per últim els hi agradaria poder donar suport i resposta lògica comunitària a dones que necessiten ajuda, però queden fora dels circuits de l'administració, no tenen papers, i actualment s'atenen amb acció voluntària.

El Sr. Òscar de la Comissió de Cultura explica que estan pendents de signar el conveni econòmic i informa de la programació que hi ha aquest any, Sant Jordi al Casino, al mes de maig teatre a la Floresta seran 3 hores els divendres, 2 fires d'intercanvi de plantes en les diferents estacions, acta de cultura urbana, dansa vertical, *locos* a la fresca, revetlla de Sant Joan, festa Major, observació d'Estels, trobada cultura popular, castanyada i acabarien amb el quinto. Això és el que preveuen poder fer aquest any.

El Sr. Joan de la Comissió de Cultura informa que per Sant Jordi al Casino hi hauran activitats infantils, parades, subhastes, actuació musical entre d'altres. Anima a tothom a unir-se.

El president anima a tothom a participar en les comissions de barri. Dóna les gràcies a Guillermo per la coordinació de la comissió per tota la feina feta amb l'habitatge. Intentaran que hi hagi una persona que substitueixi al Guillermo. Respecte a les comissions les propostes que transcendeixen del Consell de Barri es poden treballar amb l'àmbit de l'Ajuntament. Es poden moure trobades per qüestions que no s'ha tractat.

9.Precs i preguntes

La Sra. Nani comenta sobre el tema de les rates que estaria bé fer una campanya perquè la gent sigui més cívica i no deixi la brossa fora dels contenidors. També proposa una campanya de conscienciació sobre no llençar escombraries als boscos. Comenta que del tema mosquits li van fer un estudi l'últim cop que va sortir aquesta proposta i es van indicar els punts conflictius.

El Sr. Joan Roses explica que des de ja fa molts anys al Casino no es pot fer res més enllà de la 1:00 per queixes de dues veïnes, i demana a Participació que pregunti a Cultura si això encara està vigent. Afegeix que és l'únic espai on es poden fer activats i està molt limitat i creu que aquesta norma s'ha d'acabar immediatament.

El Sr. Victor Gordó vol saber com estan les reunions amb l'Ajuntament per tal de tenir més autonomia com a Consell de Barri i si hi ha algun següent pas a seguir. El Sr. Ramon Piqué respon que s'ha convocat una reunió 28 d'abril per explicar com va anar aquesta primera reunió mixta entre l'Ajuntament i la plataforma més autogovern per la Floresta. Proposta de calendari per veure quins temes es poden decidir en àmbit de veïnat.

El Sr. Ramon Piqué volia contestar al Sr. Joan Roses que en el document del pacte per la convivència no es fa cap referència explícita al Casino, sí que es fa a altres espais. En el cas del Casino sí que es fa referència a la importància de respectar els límits horaris fixats pels diferents espais, això vol dir estar regulats amb un altre àmbit. I afegir que el pacte neix urgència perquè l'Ajuntament inicia un expedient contra el Senglar Cultural, i els va fer costat per intentar frenar aquest expedient. Amb els temes d'horaris s'ha de respectar el que es digui.

El Sr. Francisco Bailón demana respostes a tots els plantejaments que s'han fet i anar tancant temes.

El Marco respon a les diferents qüestions, sobre el que comentava la Sra. Nani opina que és una línia de treball interessant i es podria incorporar al pacte per la convivència. Així i tot preguntarà a Medi Ambient i serveis Urbans si tenen previsió de fer accions d'aquest tipus. El tema del Casino es mirarà. Sobre el que comenta el Paco evidentment s'intentarà poder donar resposta i anar tancant temes.



Finalització de la sessió

El president Marco Simarro tanca la sessió d'aquest Consell de Barri on s'ha donat molta informació i s'han tractat molts temes. Agraeix l'assistència, la paciència i recorda que sempre es pot adreçar a la presidència del Consell de Barri, a Participació o a les comissions. Bona tarda i seguim parlant.

La presidenta aixeca la sessió a les 20.21 hores, de la qual s'estén aquesta acta.